
Opinió12 DIMARTS, 29 D’ABRIL DEL 2025

Divendres llegíem al Diari 
d’Andorra un titular "França 
bloqueja l’acord d’associació" 
que em sembla que necessita 
matisació.

La lectura de l’article ja per-
met, però, copsar que no estem 
davant de cap bloqueig sinó 
que hi ha un debat, al si del 
Consell Europeu que reuneix 
els caps d’Estat i de Govern 
dels vint-i-set estats membres 
de la Unió Europea, sobre si cal 
considerar i quali!car com a 
mixt, o no, l’acord d’associació 
amb d’Andorra i San Marino.

Com a representant de Pro-
gressistes-SDP al pacte d’Estat, 
he de dir que aquest debat en-
tre la Comissió Europea –que 
va negociar l’acord amb Andor-
ra i San Marino– i el Consell 
Europeu que l’ha de “beneir” 
i donar mandat a la Comissió 
Europea per a signar-lo, no és 
cap notícia de darrera hora.

Una volta es va tancar la ne-
gociació a Brussel·les, el 6 de 
desembre del 2023, i havent 
tornat a Andorra, vaig expo-
sar al pacte d'Estat, en la meva 
condició d’observador actiu de 
la darrera etapa de les negocia-
cions, una qüestió que em sem-
blava cabdal: no s’havia aclarit 
si l’acord negociat era un acord 
mixt.

Que l'acord fos mixt com-
portaria un procediment de ra-
ti!cació a nivell europeu molt 
més llarg i complicat: l'acord 
d’associació s'hauria de rati!-
car conjuntament per la Unió i 
pels seus estats membres per-
què aquesta tipologia d’acord 
no entra en la competència 

exclusiva de la Unió. En trac-
tar-se d’un acord mixt els es-
tats membres de la Unió també 
l’haurien de rati!car segons els 
procediments constitucionals 
interns, com també ho hauria 
de fer el Parlament Europeu.

Fa 16 mesos que es van aca-
bar les negociacions que van 
deixar establert el text que 
ha de regular l’associació. Des 
d'aleshores he escrit sovint, 
en aquesta Plaça del Poble i en 
altres tribunes, que la meva 
convicció era que ens trobàvem 
davant un acord que podia ser 
considerat mixt pels serveis 
jurídics del Consell Europeu. 
També ho he dit en entrevistes 
a ATV, Diari TV, RNA i la SER.

Fa setmanes que els serveis 
jurídics del Consell Europeu 
han dit que l'acord ha de consi-
derar-se mixt però també que, 
al capdavall, es tracta d'una de-
cisió política que han d'adoptar 
els estats membres de la UE.

Estem parlant del procedi-
ment que ha de decidir el Con-
sell de la Unió Europea per en-
comanar a la Comissió signar 
l'acord i iniciar el procediment 
de rati!cació.

L'acord no s'està doncs pas 
discutint ni tampoc es troba 
bloquejat. La negociació es va 
enllestir i tancar el 6 de desem-
bre del 2023.

Si !nalment el Consell de 
la Unió Europea decidís consi-
derar mixt l'acord d'associació 
s'allargaria el procediment de 
rati!cació però no s'alteraria 
pas el contingut del text que, 
insisteixo, es va tancar i conve-
nir el desembre del 2023.

Aquests són els fets, objec-
tius i comprovables, que ha 
de conèixer el responsable o 
portaveu polític que pretengui 
manifestar-se en relació amb la 
situació actual del procediment 
d'aprovació de l'acord d'associ-
ació.

Per això em va sobtar diven-
dres passat llegir una Nota de 
Premsa d'un grup parlamentari 
del Consell General amb l'a!r-
mació següent:

"Concòrdia demana que se 
suspenguin les negociacions de 
l'acord d'associació amb la Unió 
Europea, apro!tant el bloqueig 
francès." Les negociacions no 
es poden suspendre: es van 
tancar i enllestir positivament 
el 6 de desembre del 2023.

Per això em sembla temerari 
donar per fet que hi ha un "blo-
queig francès", sense conèixer 
la realitat ni el moment actual 
del procés de signatura i poste-
rior rati!cació d'un acord, les 
negociacions del qual ja estan 
enllestides i convingudes entre 
les parts.

És preocupant aquesta man-
ca de responsabilitat institu-
cional en una qüestió d'Estat 
com és la relació d'Andorra 
amb la Unió Europea. I és preo-
cupant que un grup parlamen-
tari adopti una posició només 
llegint els titulars de la prem-
sa.

Convindria que també lle-
gissin el preàmbul de la Cons-
titució que recull la voluntat de 
mantenir i enfortir unes rela-
cions harmòniques d'Andorra 
amb la resta del món i especi-
alment amb els països veïns.

Ja fa unes setmanes que en Car-
les Gascón narrava les peripècies 
de l'exèrcit d’Hanníbal i els ele-
fants que l’acompanyaven a l’ho-
ra d’intentar creuar els Pirineus. 
L’historiador urgellenc puntua-
litzava que, en arribar a les nos-
tres contrades, aquests animals 
no devien deixar indiferent nin-
gú. Molt lluny de les intencions 
bèl·liques del general cartaginès, 
és més que probable que uns 
quants segles més tard els únics 
que es van atrevir a repetir la ges-
ta van ser els circs. Sota la seva 
carpa, on tampoc faltaven lleons 
o girafes, mostraven aquests 
animals a uns espectadors pi-
rinencs encuriosits. En indrets 
més grans, com ara a Barcelona, 
hom es podia arribar !ns al zoo 
per a gaudir-ne. Mentrestant, 
les pel·lícules de Tarzan, Dumbo i 
El llibre de la selva de Disney ens 
permetien fer-nos una idea de la 
seva aparença, en llocs més apar-
tats. A Andorra, no cal dir-ho, el 
paquiderm més popular fou el 
Mamut, gràcies a uns grans ma-
gatzems que ja formen part de la 
història comercial del país.

Amb tot, la veritable conques-
ta de les cases no es va produir 
!ns a l’arribada del paper higi-
ènic. Una mercaderia que es va 
popularitzar als anys 50, però 
que els nascuts a !nals dels 60 
recordem prou bé. Els primers 
rotlles no exhibien cap marca 
i, en considerar-se un producte 
de luxe, es venien per unitats. 
Arribaven embolicats amb una 
cel·lofana de color groc on !gu-
rava, en un destacat color ver-
mell, El Elefante, que donaria 
nom al producte. Abans, però, 
de l’arribada d’aquests probosci-
dis tan consoladors a les cases, 
els lectors de diari ja feia temps 

que havien après a alleujar-se 
utilitzant-ne les fulles. Un cop 
les notícies ja havien perdut la 
seva actualitat se’n feien retalls 
que acabaven penjats d’un ganxo 
ja preparats per a la nova tasca. 
Una experiència que cap lector 
en línia podrà reproduir, mai. Per 
contra, si vostès encara llegeixen 
el diari en suport de paper i els 
ha picat la curiositat, no els reco-
mano que utilitzin aquest article 
per a satisfer la seva curiositat. 
I no els ho dic perquè em pugui 
afectar l’autoestima, que també. 
M’agradaria recordar-los que 
costa molt trobar un lampista 
com cal i que la feina de desem-
bossar les canonades els pot 

sortir per un ull de la cara. En 
tot cas l’arribada de El Elefante 
a les cases no va comportar molt 
més plaer, i tampoc va ser gens 
complaent amb els desguassos. 
Amb tot, es va fer tan popular 
que la resta dels fabricants van 
posar a la venda nous models 
amb noms animals com ara La 
Cebra, el Hipopótamo, el Ciervo 
o El Avestruz. Aviat l’aparició de 
noves textures, molt més agraï-
des per als usuaris, va comportar 
la desaparició gradual  de tota 
aquesta fauna casolana. El que 
es pot a!rmar és que ni en el 
temps d’Hanníbal com tampoc 
en aquest passat no tan llunyà 
que alguns encara recordem, el 
contacte amb elefants mai ha re-
sultat indiferent.

Contacte amb elefants

JAUME BARTUMEU CASSANY 
EXCAP DE GOVERN

MARIÀ CERQUEDA
BADAIRE

En qüestions d'Estat: seriositat
No es pot pretendre la suspensió d'una negociació enllestida

Plaça del Poble El gong

Entre nosaltres el 
paquiderm més 
popular va ser el 
Mamut, història 
comercial del país


